
Beste coalitieonderhandelaars van BBB, VVD, GL en PvdA, ondersteuners en meer, 
Met interesse las ik uw uitnodiging om uw gesprek over een coalitieakkoord te voeden. Zoals u vast 
herinnert deed ik aan de verkiezingen mee namens de AWP, een partij actief in vele waterschappen 
om te bevorderen dat actief met de klimaatverandering wordt omgegaan, door mee te bewegen met 
de natuur zoals Ronald Waterman al vele jaren geleden als lid van provinciale staten van Zuid-
Holland zei. Recent meldde minister Hugo de Jonge dat Den Haag werkt aan een ruimtelijk plan voor 
2100 en dat zou niet alleen over woningbouw gaan, nieuwe steden in het oosten van het land, een 
visie op het platte land en zelfs een eventuele tweede kustlijn in zee worden overwogen vertelde hij. 
Ik denk dat hij goed verwoorde dat veranderingen in stappen gaan, eerst nu de woningopgave 
aanpakken om daarna na 2030 de partiële herinrichting van Nederland aan te pakken. Dat geeft tijd 
om op die herinrichting te studeren. Al aantal jaren mag ik captain zijn van het Nederlandse 
wetenschappelijke onderzoeksteam dat meedoet aan het H2020 Marie Curie project SOS Climate 
Waterfront. Tijdens tien events van een maand bezoeken we een zestal steden in onze EU, om in 
multi-nationale teams over de invloed van de klimaatverandering op deze steden te spreken. Hier in 
Lissabon waar ik op dit moment deelneem aan het afsluitend event zijn we als Nederlanders ook in 
gesprek met de lokale overheid en met experts van onderzoeksinstituten ondersteund door de 
Nederlandse ambassade. Daaruit wordt duidelijker dat plannen maken is als lopen in het voormalige 
Land van Ooit, twee stappen achteruit volgen op drie vooruit, er ligt niet in één keer een plan, het is 
zoeken en verbeteren. Daarbij loop je tegen blokkades op, geld tekort, regelgeving, UNESCO wereld 
erfgoed dat is aangegaan en ongeloof en ontkenning onder de betrokken inwoners en meer. De 
conclusie hier is dat je niet vroeg genoeg kan beginnen om op basis van prille plannen met de 
bevolking in gesprek te gaan. Was de AWP in PS gekomen dan hadden we dit ingebracht, we hadden 
tijdens de campagne ook een schets van een tweede kustlijn onder de arm om met de collega 
politici, de aanwezigen en eigenlijk om met iedereen daarover in gesprek te gaan. Niet om dit idee te 
pushen, maar om het signaal te geven dat we in Noord-Holland onze inwoners serieus kunnen 
nemen om mee te denken. Wat mij betreft wachten we dan ook niet op de plannen van Den Haag, 
maar gaan we onze minster helpen. De universiteiten van Wageningen en Delft en ook Deltares 
hebben het onderzoek al gestart, ze hebben hun eerste beelden over het Nederland van de toekomst 
al gepresenteerd. Maar dat gebeurt ver van onze inwoners vandaan. Daarom adviseer ik u in uw 
coalitieakkoord op te nemen dat een start wordt gemaakt met het consulteren van onze provinciale 
inwoners, hoe zij onze inrichting in 2100 zien. Daar zullen niet alleen goede ideeën uit voortkomen, 
het stimuleert ook de acceptatie van de urgentie en van planvorming, en als Noord-Holland laten we 
zien in het licht van onze lage-landen traditie, dat we alert zijn en onze verantwoordelijkheid voor 
ons land, flora en fauna, mensen en ondernemers, voor ons land serieus nemen. Genoemde 
universiteiten willen u vast helpen, een EU brede aanpak kan op termijn ook interessant zijn. Want 
de meeste mensen wonen in kuststeden en de invloed van de klimaatverandering zal daar groot zijn. 
Niet alleen gaat het dan om zeespiegelstijging waar al gauw aan gedacht wordt maar vooral ook gaat 
het om leefbaarheid voor mens, dier en plant, om vochtigheid en hitte, om inclusie en 
klimaatmigratie. Als u interesse heeft voor de resultaten van dit SOS onderzoek dan lever ik dat graag 
aan. Voor nu bied ik u dit advies aan met de genoemde impressie als bijlage. Ik wens u een goed en 
effectief gesprek over uw en straks ons coalitieakkoord, 
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